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وزارت بهداشت کمر به نابودي
رشته پرستاري بسته است

 داود نعمتي*
از اواخر سال ۹۲ و با روي كار آمدن دولت فعلي با توجه به 
باز شدن فضاي انتقادي و مطالبه گري و استمرار معاونت 
پرستاري در بدنه وزارت بهداشت و همچنين نزديك شدن 
به انتخابات چهارمين دوره نظام پرستاري كشور، جامعه 
پرستاري پيگيري مطالبات و حق و حقوق خود در قالب 
اجراي قانون تعرفه گ��ذاري خدمات پرس��تاري و قانون 
ارتقاي بهره وري را در راس��تاي مصوبه مجلس خواستار 
شد. اما دانش��جويان پرستاري و پرس��تاران از سال ۹۲ تا 
كنون با توجه به اجرايي ش��دن طرح تحول نظام سلامت 
و عملي كردن طرح هاي مختلف براي رش��ته پرستاري 
از كمك پرستاري گرفته تا طرح باليني سازي آموزش يا 
همان تربيت پرستار در بيمارستان با چالش هاي متفاوت و 
مشكلات عديده اي روبه رو شده اند.  اصولاً جامعه پرستاري 
به علت ناديده گرفتن حقوق ساير كادر درماني توسط بدنه 
پزشك سالار وزارت بهداشت به اين بدنه بي اعتماد است 
اما با اجراي طرح هايي كه باعث بهبود و پيشرفت وضعيت 
معيشت پرستاران، كاهش و استاندارد سازي ساعت كار آنها 
و ارتقاي بهره وري مي شد كم كم اين ديوار بي اعتمادي در 
حال از بين رفتن بود كه با چند برابر شدن دريافتي پزشكان 
طي طرح تحول سلامت اين بي اعتمادي بيشتر شد و اكثر 
جامعه پرستاري به اين نتيجه رسيدند كه وزارت بهداشت 
تنها به دنبال نيروي كار پرستاري مطيع و با حقوق كم است 
و به همين دليل در حال افزايش ظرفيت هاي پذيرش رشته 
پرستاري است تا به واسطه اشباع شدن رشته پرستاري و 
كاهش فرصت شغلي پرس��تاران از اعتراضات خود دست 
بردارند و تنها نگران شغل فعلي خود با همين شرايط باشند 
و تلاشي براي بهتر ش��دن اوضاع نكنند.  به هر حال تنها 
راه حل براي كاهش چالش ها و مشكلات رشته پرستاري 
و همچنين جلب اعتماد پرستاران به وزارت بهداشت اين 
اس��ت كه در كنار افزايش و توجه دوچندان به پزشكان و 
دريافتي هاي آنان، توجه بيشتري به جامعه پرستاري كه 
تنها ثمره طرح تحول نظام سلامت براي آنها افزايش فشار 
كاري بود، بش��ود.  انتظار مي رود وزارت بهداشت به جاي 
پاك كردن مسئله اعتراض هاي بحق پرستاران و افزايش 
ظرفيت ها و پذيرش در اين رشته، حق و حقوق پرستاران 
را آنطور كه شايسته جامعه پرستاري است و طبق قوانين 
مصوب مجلس پيگيري و هر چه سريع تر اجرايي نمايد و 
مطمئن باشد كه با بهبود شرايط كاري پرستاران و مساعد 
شدن وضعيت معيشتي آنان و ايجاد جذابيت هاي شغلي 
در كنار افزايش ظرفيت هاي كارشناس��ي ش��ده و بدون 
غرض ورزي و سوءاستفاده، به طور قطع مشكل كمبود كادر 
پرستاري در نظام سلامت حل خواهد شد.  در حال حاضر 
با وضعيتي كه وزارت بهداشت در نحوه پذيرش دانشجويان 
پرس��تاري به وجود آورده متأس��فانه اميد دانشجويان و 
دانش آموختگان پرستاري به آينده از بين رفته است و بيم 
آن مي رود كه رشته پرس��تاري از يك رشته آكادميك به 
رشته اي تجربي تبديل شود و بار علمي آن از بين برود كه 

لطمه اي جدي به فرايند درمان وارد خواهد كرد. 
*دانشجوي پرستاري 
دانشگاه علوم پزشكي شهيد بهشتي

تريبون دانشجويي

نسبت جنبش دانشجويي و قراردادهاي نفتي جديد

نفت را ملي نگه داريم!

زنجيره کامل علمي
 اين را ه��م عرض بكنيم كه پيش��رفت علم��ى، كار همه 
است؛ يعنى مسئوليتى اس��ت برعهده همه دستگاه هاى 
كشور. خب، معاونت علمى و بنياد نخبگان، مسئولت هاى 
مهمّى هستند و دارا هس��تند، كارهاى لازمى دارند لكن 
همه دانشگاه هاى كشور بلكه همه  دستگاه هاى گوناگون 
كش��ور– آموزش وپ��رورش، وزارت علوم، دس��تگاه هاى 
گوناگونى كه در كشور هستند - هركدام مي توانند نقش 
ايفا كنند. اين نقش��ه جامع علمى - ك��ه بحمدالله تدوين 
شد و منتشر شد – مي تواند تكليف دستگاه هاى مختلف را 
معين كند. ما بايستى در مجموعه دانشگاه هاى كشور يك 
زنجيره كامل علمى را شاهد باشيم؛ به معناى واقعى، يك 
شبكه عظيم توليد علم در همه ابعاد و در همه بخش هاى 
مورد نياز و همه هم افزا و مكمّل يكديگر. هم مراكز تحقيقاتى 
ما، هم دانشگاه هاى ما، هم بقيه دستگاه هايى كه به نحوى 
با مسائل علمى ارتباط پيدا مي كنند، با همديگر همكارى 
كنند، ان شاءالله آنچه مورد نظر هست، تحقّق پيدا خواهد 
كرد كه همين زنجيره كامل و شبكه علمىِ كاملى است كه 
بايد تشكيل بشود.   همه شما جوانان عزيز را توصيه مي كنم 
به اينكه ارتباطتان را با خداى متعال تقويت كنيد؛ هرچه 
مي توانيد.برنامه هايى هم كه براى ش��ما تنظيم مي كنند، 
بايد در تقويت همين جهت باش��د. دل هاى شما جوان ها 
پاك است؛ هرچه اين دل هاى پاك و نورانى با خداى متعال 
آشناتر باشد - با خدا حرف بزنيد، از خدا بخواهيد، به خدا 
پناه ببريد، با خداى متعال درددل كنيد، هرچه اين حالت را 
بيشتر توانستيد در خودتان به وجود بياوريد - بدانيد توفيقات 
َّذينَ  شما در آينده بيشتر خواهد بود. در همين آيه شريفه: الَ
لوةَ وَ مِمّا رَزَقنهُم ينفِقون، )۶(  يؤمِنونَ باِلغَيبِ وَ يقيمونَ الصَّ
قبل از اين انفاق، اقامه نماز است و نماز، مظهر ارتباط و اتصّال 
با خدا است. اميدواريم ان شاءالله خداى متعال همه شماها 
را موفق بدارد و امام بزرگوار ما و شهداى عزيز ما را ان شاءالله 
از همه شماها راضى كند و دعاگوى شما باشند؛ كما اينكه 

بنده هم دائماً دعاگوى شما جوان ها هستم. 
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كلام رهبر

در باب نقش جنبش دانش�جويي در تاريخ 
معاصر كش�ور، افرادي با مش�ارب سياسي 
مختلف سخن گفته اند. كتاب هاي متعددي 
در همين زمينه در بازار نش�ر پيدا مي شود. 
برخي هم البته جنبش دانش�جويي را اسب 
مرادي مي دانند كه بايد بر آن س�وار ش�د و 
از وجهه نخبگاني توأم با شور و هيجان آن، 
براي پيش�برد اهداف سياسي مقطعي بهره 
برد. در نگاه برخي ديگر، جنبش دانشجويي 
تصوي�ري في مابين آثار هدايت تا بش�يريه 
است. جنبشي كه اعضاي آن پشت موي بلند 
مي گذارند، روابط باز و ميانه اي روشنفكرانه 
با دود دارن�د و در راه تحق�ق جامعه مدني، 
كلاس ه�اي آموزش گيت�ار را ب�ا تخفيفات 
ويژه برگ�زار كرده اند. به هيجان�ي گرد هم 
مي آين�د و ب�ه طرفه العيني ي�خ مي كنند؛ 
بس�تگي دارد دس�تور پدرخوانده ه�اي 
خ�ارج از دانش�گاه چ�ه باش�د. همي�ن! 
وراي اين نگاه هاي كاريكاتوري و س��ودجويانه 
به جنبش دانش��جويي، واقعيت اين است كه 
جنبش دانش��جويي ايران، به عن��وان يكي از 
مؤثرترين نيروهاي اجتماعي كش��ور طي يك 
قرن اخير، نقش بي بديلي در مبارزه با استعمار 
غرب داش��ته اس��ت و براي دفاع از حاكميت و 
منافع ملي كشور، هزينه هاي گزافي پرداخته 
است. اين روزها بر سر بحث انعقاد قراردادهاي 
نفتي جديد با شركت فرانسوي توتال، مي توان 
عيار جنبش دانشجويي را باز ش��ناخت. وزير 
محترم نفت اخيراً در بازگش��تي به عهد قاجار 
گفته اس��ت: »بهترين قرارداد عال��م، قرارداد 

امتيازي اس��ت كه ميداني را به شركتي براي 
درازمدت و مالكيت ميدان را براي ۴۰، ۵۰ سال 
بدهيم.« قرارداد با توت��ال نيز با همين منش و 
تفكر منعقد شده است. توتال شركتي است كه 
پيش از اين در قراردادهاي قبلي خود با وزارت 
نفت اي��ران، در كنار بدعه��دي و خيانت هاي 
متعدد، اش��تباهات فني فاحشي را نيز مرتكب 

شده است. 
قرارداد اما الس��اعه انعقاد يافته و آب هم از آب 
تكان نخورده است. مس��ئله اما تنها بر سر نقد 
واكنش هاي جنبش دانشجويي نسبت به انعقاد 
چنين قرارداد مشعشعي نيست. سؤال اين است 
كه اساساً چرا بايد فضاي ش��كل گيري چنين 
قراردادي در كنار دفاع بي محاباي وزير نفت از 
قراردادهاي دوران قاجار در سطح جامعه فراهم 
شود؟ پاسخ روشن است! افكار عمومي آگاهي 
دقيقي از كنه ماجرا ندارد تا بخواهد با حساسيت 
درخورِ اين روي��داد مهم به آن واكنش نش��ان 
دهد. در عصر گسترش ش��بكه هاي اجتماعي 
موبايلي و فرار غالب اف��راد از مطالعات عميق، 
جامعه رو به سطحي شدن آورده است. به بياني 
ديگر، قريب ۹۹ درصد افراد عادي جامعه، عمده 
اطلاعات سياسي- اقتصادي خود را از شبكه هاي 
اجتماعي و رس��انه هايي مي گيرن��د كه ارتباط 
يكسويه با آنها برقرار كرده اند؛ خواه آن رسانه و 

شبكه اجتماعي، دوست باشد يا دشمن. 
مردم كمتر ف��رد متخصص��ي را در كنار خود 
مي بينند تا بتوانند رودررو با او درباره مس��ائل 
مختلف اجتماعي، سياس��ي و اقتصادي حرف 
بزنند، انتقاد كنند و پاسخ بشنوند. افزوده شدن 

گره هاي ذهني جامعه، نگاه توأم با سوءظن به 
اطلاعات رسانه ها و نهايتاً وسط لحاف خوابيدن، 
خلاصه همان شرايطي اس��ت كه جامعه ايران 
اكنون در آن قرار دارد. بنابراين الساعه، امكان 
جريان س��ازي ملي در مس��ائلي كه مستقيماً 
عواطف عموم��ي را جريح��ه دار نكند، موجود 
نيست. حتي اگر آن مسئله، واقعيتي همچون 
از بين بردن دس��تاوردهاي ملي شدن صنعت 
نفت، آن هم 38 س��ال پس از انقلاب اسلامي 
باشد. تأكيد جريان طرفدار قراردادهاي قجري 
بر ادامه ديالوگ تنش زا در سطوح مختلف نيز به 
دليل آگاهي حساب شده يا غريزي آنها از همين 
واقعيت صورت مي گي��رد. در اين فضا، جنبش 
دانشجويي بايد از خود سؤال كند كه به عنوان 
آوانگاردترين نيروي اجتماعي كش��ور، چقدر 
براي حل اين معضلات گام برداشته و اساساً آيا 

چنين مسائلي، مسئله او بوده است؟ 
جنبش دانشجويي چقدر سعي كرده است در 
تمام اين سال ها با استفاده از ظرفيت چندين 
ه��زار نف��ري ادوار و نخب��گان فارغ التحصيل 
شده خود كه در سراسر كش��ور پراكنده اند، به 
گفت وگوي مستقيم با مردم بنشيند؟ آيا بستر 
برگزاري كرسي هاي آزادانديشي، چيزي غير از 
اين است؟ خوب شد رهبر انقلاب چندي پيش 
خود فعالان جنبش دانشجويي را به حضور در 
تريبون ه��اي نماز جمعه ترغيب ك��رد، وگرنه 
معلوم نبود پ��س از 1۰۰ س��ال ديگر هم يك 
نفر در قامت فعال دانش��جويي به ميان عموم 
مردم آمده، با آنه��ا حرف بزن��د! رهبر انقلاب 
كليدي ترين سخنان جريان ساز خود را مكرراً 

در جمع هاي دانشجويي ايراد كرده اند. چرا؟ آيا 
جز به اين خاطر كه ايشان رسالت گفتمان سازي 
در سطح جامعه را نه بر دوش صدا وسيما و ديگر 
دس��تگاه هاي عريض و طويل دولتي كه بيش 
از همه بر دوش جنبش دانش��جويي مسلمان 

مي دانند؟ 
در اين فضا بايد پرسيد كه جنبش دانشجويي 
ب��ه عن��وان آوانگاردتري��ن ني��روي اجتماعي 
انقلاب اس��لامي، ب��راي جريان س��ازي فكري 
در سطح جامعه چه كرده اس��ت؟ آيا مي توان 
رسالت جنبش دانش��جويي را تنها شكل دهي 
ب��ه كلوني ه��اي نخبگان��ي در آموزش ه��اي 
درون تشكيلاتي و برگزاري اردوهاي آموزشي 
براي جمع��ي محدود يا برگ��زاري چند برنامه 
درون دانشگاهي تصور كرد؟ ظرفيت عظيم ادوار 
جنبش دانشجويي كي قرار اس��ت به صورتي 
سازمان يافته در سراسر كش��ور فعال شود و به 
گفت وگوي مداوم و مس��تقيم با مردم برود تا 
بار ديگر ش��اهد قراردادهاي زمان ناصرالدين 
شاه نباش��يم؟ در روند ملي شدن صنعت نفت، 
دانشگاهيان در كنار روحانيت مبارز به رهبري 
آيت الله كاش��اني، نقش ايفا نمودن��د. حالا نيز 
چهره هاي دانش��گاهي برجس��ته اي همدوش 
اعتراض��ات جنب��ش دانش��جويي، در دفاع از 
منافع ملي كشور به افشاي ماهيت استعماري 
قراردادهاي جديد مي پردازند. راه حل اضطراري 
حتماً همين اس��ت، با اين حال ش��كي نيست 
كه اي��ن راه حل اصلي نيس��ت. فعالان جنبش 
دانشجويي شايد لازم باش��د بارديگر حركتي 

تحول آفرين از خود نشان دهند.

 حسن رضايي
سيس�تم آم�وزش عال�ي كش�ور م�ا از 
كاس�تي هاي متعددي رنج مي برد. افزايش 
تع�داد فارغ التحصيلان دانش�گاهي بيكار 
طي سال هاي اخير را شايد بتوان بزرگ ترين 
مصداق معيوب بودن اين سيستم تلقي كرد. 
اواخر سال گذشته، معاون وزير علوم گفته 
بود:»امروز 50 ه�زار دانش آموخته بيكار در 
مقطع دكتري داريم كه سالانه 30 هزار نفر نيز 
به اين آمار اضافه مي شود.« عدم شكل گيري 
ارتب�اط صنعت و دانش�گاه طي س�ال هاي 
متمادي و بي توجه�ي برنامه ريزان آموزش 
عالي كشور به نيازهاي بازار كار براي تغيير 
به موق�ع س�يلابس هاي دروس، حالا كم كم 
دارد روي بد خود را به ما نش�ان مي دهد. با 
اين حال، اين همه قصه نيس�ت. عدم توجه 
مس�ئولان آموزش عالي به مس�ئله عدالت 
آموزشي، بخش ديگري از گرفتاري هاي ما در 
اين حوزه است. عملياتي شدن سند آمايش 
آم�وزش عالي كش�ور به عن�وان مهم ترين 
تصمي�م رفع كنن�ده موانع موج�ود در اين 
مسير نيز هنوز درگير اما و اگرها مانده است. 
دانشگاه هاي مختلف در سپهر پيشرفت علمي 
كشور، مأموريت خود را به درستي نمي دانند. 
مطرح ش��دن نام ي��ك دانش��گاه در حوزه اي 
خاص نيز نه به دليل عمل ك��ردن آن در قالب 
مأموريت هاي بالادستي و از پيش تعيين شده 
كه عمدتاً اتفاقي است. در اين فضا، تأكيد بيش 
از حد بر رس��يدگي به دانشگاه هاي برتر، باعث 
مي ش��ود خود به خود راه اجراي موفقيت آميز 
س��ند آمايش آموزش عالي را نيز س��د كنيم. 
نتيجه چنين وضعيتي طبيعتاً هجوم غيرمعقول 
دانشجويان شهرستاني به دانشگاه هاي برتر و 
عمدتاً تهران  خواهد بود. امري كه مي تواند در 
طولاني مدت، حجيم شدن جمعيت كلانشهرها 
و معض��لات متع��دد اقتص��ادي، اجتماعي و 
فرهنگي را در پي داشته باشد. اين در حاليست 
كه ما مي خواهيم با عملياتي كردن سند آمايش 

آموزش عالي كشور و  تعيين تكليف دانشگاه ها 
از نظر مأموريت جغرافيايي، اين رويه ناسالم و 

ناصحيح را بر هم بزنيم. 
پيش نياز موفقيت چنين طرحي، طبيعتاً بايد از 
هم اكنون تمهيد شود. اختصاص عادلانه بودجه 
به تمامي دانشگاه هاي تهران و شهرستان، شايد 
اولين قدم در اين مسير باشد. شواهد اما چنين 
واقعيتي را نش��ان نمي دهد. چند روز پيش از 
اين، حس��ين عس��كريان ابيانه معاون اداري، 
مالي و مديريت منابع وزي��ر علوم از تخصيص 
۲۴ درصد بودجه دانشگاه هاي برتر در سه ماهه 
نخست سال خبر داده است. سؤال اين است كه 
آيا چنين روندي در مورد دانشگاه هاي مناطق 
محروم نيز اتف��اق مي افتد؟ دكت��ر حميدرضا 
غفوري معاون طرح و برنامه دانش��گاه ش��هيد 
چمران اهواز اخيراً گفت وگويي با رسانه ها داشته 
است كه ظاهراً گلايه اي از وضع موجود است. 
دكتر غفوري با اش��اره به حماي��ت ويژه دولت 
از برخي دانش��گاه ها به دليل امتيازات علمي و 
پژوهشي آنها مي گويد: »توجه دولت نبايد تنها 
به دانش��گاه هاي برخوردار و مركز كشور باشد، 
بلكه دولت بايد دانشگاه هاي ضعيف تر را تقويت 

كند تا وارد رقابت با دانشگاه هاي برتر شوند.«

وي مي گوي��د: »سياس��ت هاي وزارت عل��وم 
در راستاي تقويت دانش��گاه هايي است كه به 
اصط��لاح به آنه��ا »دانش��گاه هاي برخوردار« 
مي گوييم. اگرچ��ه اين دانش��گاه ها نيز از نظر 
جذب امكانات هنوز تا ايده آل هاي واقعي خود 
فاصله زيادي دارند، اما به طور نسبي امكانات اين 
دانشگاه ها از دانشگاه هاي مناطق محروم بهتر 
است. سياس��ت گذاران دولت در گذشته ثابت 
كرده اند كه توجه كافي به دانشگاه هاي مناطق 
محروم ندارند. چند دانش��گاه شناخته ش��ده 
در كش��ور وج��ود دارد كه ب��ر اس��اس اعلام 
دولت، به دلي��ل امتيازات علمي و پژوهش��ي، 
اين دانش��گاه ها باز هم مورد حمايت ويژه قرار 
مي گيرند. از 1۰ دانش��گاهي كه قرار بود مورد 
حمايت ويژه ق��رار بگيرند، هفت دانش��گاه در 
تهران هستند! سؤال اين است كه با ادامه چنين 
روندي چگونه خواهيم توانس��ت در مس��ئله 
آمايش آموزش عالي موفق ش��ويم؟ سؤال اين 
اس��ت كه دانش��گاه هاي برتر كه در تمام اين 
س��ال ها از حمايت هاي ويژه دولتي برخوردار 
بوده اند، چرا نتوانس��ته اند از برجس��تگي هاي 
پژوهشي خود براي حل معضل بودجه و بي نياز 

شدن از بودجه دولتي استفاده كنند؟

سال هاست كه دانش��گاه هاي آموزش محور 
و تحقيقاتي)نس��ل 1 و ۲( جاي خ��ود را به 
دانشگاه هاي آموزشي،تحقيقاتي و تكنولوژيك 
داده اند. تولد اين نس��ل از دانشگاه ها نتيجه 
ارتباط تنگاتنگ صنايع و مراكز دانش��گاهي 
بوده است و دانش��گاه ها ياد گرفته اند عمده 
بودجه م��ورد نياز خ��ود را از اي��ن راه تأمين 
كنند. طبيعتاً دانش��گاه هاي برتر كشور بايد 
پيش از همه خود را وارد اين چرخه پولس��از 
و اش��تغالزا مي كرد ه اند، آنها ول��ي هنوز هم 
چش��م به دريافت بودجه هاي وي��ژه دولتي 
دوخته اند. دولت البته برنامه كاهش وابستگي 
دانشگاه هاي برتر به بودجه عمومي را كليد  زده 
است. لايحه بودجه سال۹۶ در حالي تقديم 
مجلس شد كه اميد، معاون مالي  و  اداري وزير 
علوم، ميانگين رشد بودجه آموزش عالي در 
لايحه مذكور را نسبت به س��ال قبل بيش از 
13درصد اعلام كرد. در لايحه مذكور رش��د 
بودجه دانشگاه هاي برتر كشور زير 1۰درصد 
بود كه همين مسئله، با اعتراض رؤساي اين 

دانشگاه ها روبه رو شد! 
در واقع رؤساي محترم اين دانشگاه ها، دانسته و 
ندانسته از دريافت بودجه فوق العاده اي حمايت 
مي كنند كه به نظر مي رسد عامل اصلي ركود 
و صنعتي نشدن اين دانشگاه ها طي سال  هاي 
متمادي بوده اس��ت. حال آنكه راه هاي متعدد 
ديگري نيز براي تأمين بودجه دانشگاه ها وجود 
دارد و عملي ش��دن آنها تنه��ا اندكي همت و 
خلاقيت مي طلبد. دريافت كمك هاي مالي از 
فارغ التحصيلان داراي توانايي مالي يا ترغيب 
افراد و مؤسسات خير براي وقف امكانات براي 
دانشگاه هاي برتر، همه و همه فعاليت هايي است 
كه مي تواند دستور كار ويژه كارمندان متعدد و 
عمدتاً مازاد بر نياز بخش اداري اين دانشگاه ها 
باشد! در هر صورت، عدالت آموزشي و كاهش 
بودجه دولتي دانشگاه ها بالاخص دانشگاه هاي 
برتر كار درستي است كه نبايد به دليل برخي 

مقاومت ها، از آن دست كشيد. 

كامرانحاجيحسني
گزارش

نقض عدالت آموزشي با زياده خواهي دانشگاه هاي برتر
بودجه را عادلانه توزيع کنيد

دلم مي خواهد تهران نيايم!
 سميه عظيمي

دانشگاه رفتن هم شده بود دردسر. بايد درست از گوشه شرقي 
كشور مي كوبيدم مي آمدم تهران و برمي گشتم. 

هرچه كردم در همين اطراف و اكناف خراسان به اين بزرگي و 
سه تكه، جايي براي درس خواندن قبول شوم، نشد كه نشد!

چند سال معطلي پشت كنكور دانشگاهي كه نزديكمان باشد 
ديگر بس بود. هم داشت ذوقم كور مي ش��د و هم توانم براي 

خواندن درس هاي تكراري كم. 
تصمي��م گرفتم به تلاش در اي��ن دور تكرار پاي��ان دهم و در 
اولين جايي كه امكانش هس��ت، ثبت نام كنم. شانس آوردم 
كه مسئولان دانشگاه هم مثل من خسته نشده بودند و باز هم 
نام من از ميان همه اسامي پشت كنكوري ها درآمد. هر جايي 

دستم رسيده بود را انتخاب كرده بودم. 
خب حتماً تهران بهتر از ابرقو و خرم آباد بود. قطار پرس��رعت 
هم داشت؛ از اينها كه 8 س��اعته مي آمدند و مي رفتند. گفتم 
خوب است براي يكبار هم شده امتحان كنم ببينم نشستن در 
يك قطار اتوبوسي از نوع جديد و رفتن 8 ساعته به تهران چه 
حس و حالي دارد. شايد هم تصميم گرفتم هميشه همين راه 

را انتخاب كنم؛ اگر خوب باشد. 
بليت همان قطار اتوبوسي 8 ساعته را گرفتم و رفتم راه آهن. 
قيافه اش كه چن��دان تفاوتي با بقيه قطارها نداش��ت. رفتم و 
نشستم همانجايي كه روي بليت نوشته شده بود.  سوار قطاري 
بودم كه بالاخره بعد از چند س��ال آرزويم را برآورده مي كرد. 
خوش��حال و توي فكر نشس��ته بودم كه يكي آمد و پرسيد: 

ببخشيد خانوم... درِ اين دستشويي چطور باز مي شود؟
اول برايش توضيح دادم، اما بعد حركات دستم را هم اضافه اش 
كردم تا شايد بتواند تشخيص بدهد كه در چطور باز مي شود. 

پيرمرد بينوا اما نتوانست كاري كند؛ دلم به رحم آمد، بلند شدم 
و رفتم در را برايش باز كردم. حواسم به پيرمرد باقي ماند؛ زمان 

زيادي گذشته بود و او هنوز برنگشته بود. نگران شدم. 
بلند شدم و رفتم سراغش. در زدم و او از پشت در برايم توضيح 
داد كه نتوانسته شير آب را باز كند و همچنان آنجا گير است. 
در را باز كرد و من شير آب را برايش باز كردم و برگشتم. بنده 

خدا با خجالت آمد تشكر كرد و رفت. 
چند دقيقه بعد يك خانوم همراه كودكش جلوي در دستشويي 
بود و باز هم من غرق در فكر و خيال را ص��دا كرد كه...همان 
سؤالات قبلي و همان ماجراي قبلي. اول حس كمك داشتم اما 
بعد شده بودم مأمور بيان دستورالعمل استفاده از دستشويي 
عمومي.  كلافه بودم و عصباني. هم بايد به سؤالات مردم پاسخ 
مي دادم و هم رفتار ش��خصي هر كس��ي را تماش��ا مي كردم. 
گوش مأموران قطار هم بدهكار درددل و مشكلات من نبود. 
يعني آن بندگان خدا هم كار داش��تند و گرفتار بودند.  بعد از 
8 ساعت وقتي به تهران رس��يدم عصبي بودم و خسته. حالا 
فهميدم بعضي ها چرا سر جايشان با مأمور قطار چانه مي زدند 

و مي خواستند صندلي شان را خودشان انتخاب كنند. 

بايد براي اين مصاحبه فكري کرد!
نزديك به ۲۵ سال است كه بنده 
به جلسات مصاحبه دانشجويان 
دكتري دعوت مي شوم و هميشه 
در اين ساليان از خود پرسيده ام 
اين مصاحبه چن��د دقيقه اي به 
چه دردي مي خورد! حدود پنج 
س��الي اس��ت كه فقط شركت 
مي كنم و نم��ره نمي دهم چون 
اصلًا نتوانستم در مفيد بودن آن 

با خودم كنار بيايم!
دعوت شدگان همه از فيلترهاي 
اوليه گذشته اند. معمولاً چند اس��تاد در جلسه تشريف دارند 
و عموماً از تز كارشناسي ارشد دانش��جويان سؤال مي شود و 
دانش��جويان در عرض ۵ دقيقه با خلقيات مختلف اس��اتيد و 
بنا به گفته هاي دانش��جويان زير بار استرس كشنده، ارزيابي 
مي شوند.  كافيست تحت فشار استرس، يك دانشجو كلمه اي 
خارج از عرف مقام والاي ما اساتيد بگويد، او رد است، ولاغير؟ 
استاد ممكن است بنا به هزار دليل از دانشگاه طرف خوشش 
نيايد! مثلًا ش��ايد لباس مناس��ب براي مصاحبه به تن نكرده 
و هزاران موضوع مث��ل آن و بدتر از همه اقوام يا  دوس��تان يا 
حمايت ش��دگان و.... در اين چند سال همه اين موارد را ديده 
و تجربه كرده ام البته اين شيوه تمام اساتيد نيست و هستند 
كس��اني كه واقعاً دقيق دانش��جويان را ارزيابي مي كنند كه 

زحماتشان جاي تقدير دارد. 
البته يك نكته وجود دارد كه تعداد داوطلبان بيش��تر از حد 
امكانات دانشگاه اس��ت! در ضمن ناگفته نماند كه داوطلبان 
امروزي در مقايس��ه با ۲۰ س��ال پي��ش ۲۰۰ برابر ضعيف تر 
شده اند! البته بهترين راه ش��ايد كاري است كه دانشگاه هاي 
خارج انجام مي دهند: بر اساس تقاضاي دانشجو، بررسي سوابق 

توسط استاد راهنما و قبولي يا ردي او توسط فرد استاد. 
تجربه بنده مي گويد اين بسيار خوب است وليكن شايد براي ما 
كمي زود باشد چون مي ترسم تمام اقوام من، دكتراي مهندسي 
سازه و زلزله بگيرند! پس واقعاً بايد يك بازنگري جدي درباره 
مصاحبه دكترا در آموزش عالي كشور رخ دهد. ارزيابي بنده از 
اين همه سال بي فايده بودن مصاحبه و در بسياري موارد جفا 
به دانشجويان خوب ولي فاقد سياست گفتاري و لابي گرايي 
مي باشد. اين طرح مسئله است كه بزرگان آموزش عالي بايد 

انديشمندانه پاسخي براي آن پيدا كنند. 

ر وايت دانشجويي

حرف استاد

دكترفريبرزناطقالهي

استاد پژوهشگاه زلزله شناسي


